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زنهاری درباره بودجه پیشنهادی
همچنین این بررســی ها نشــان می دهد کــه کیفیت و 
مضامیــن اعتراضی نیــز در روند های جــاری متنوع تر 
شده و شمار جمعیت مشــارکت کننده در این دست از 
نارضایتی ها و اعتراضات افزایش داشــته است. بازتاب 
ایــن اعتراضــات و نارضایتی های صنفی و شــغلی و 
اجتماعــی در کنار ســایر عوامل نارضایتی ســاز نیز در 
فضاهای رســانه ای مجازی و شبکه های اجتماعی هم 
بیشتر بازنشر شده است و همدلی بیشتری در میان سایر 
اقشــار ایجاد کرده اســت. ۲- از منظــری دیگر کاهش 
درآمدهای دولت به ویژه کاهش چشــمگیر درآمدهای 
ناشــی از فروش نفت نیز موجب شده تا دولت توان و 
بودجه لازم برای پیشبرد برنامه های عمرانی و نیز ترمیم 
زیرساخت ها و توجه به مسائلی مانند افزایش خدمات 
بهداشتی و درمانی، آموزشی، فرهنگی، توسعه راه ها و 
سایر خدمات مورد نیاز ملت ایران به ویژه در استان های 
مــرزی و کمتر برخوردار را از دســت بدهــد. در چنین 
شرایطی فشار وارده به شهروندان در مناطق مرزی و نیز 
دیگر مناطق محروم کشور بیش از پیش افزایش می یابد. 
برخی گزارش های موجود نشــان می دهد در سال های 
گذشته بودجه عمرانی کشور به ویژه استان های محروم 
با محاسبه اثرات تورم کاهش چشمگیری داشته است؛ 
به شــکلی که از ســال ۱۳۹۲ که سهم بودجه عمرانی 
کشور حدود ۳۰ درصد از بودجه کشور را شامل می شد، 
این رقم در سال ۱۴۰۰ به حدود ۱۱ درصد از بودجه کشور 
رســید؛ یعنی بودجه عمرانی کشــور به شدت کاهش 
یافت و تأســف بارتر آنکه حتی بخش درخور توجهی از 
بودجه هــای عمرانی حداقلی مصــوب نیز گاه تا بیش 
از ۶۰، ۷۰، ۸۰ درصــد و بیشــتر بودجــه مصوب جذب 
نشده و محقق نشده است. عدم تحقق بودجه عمرانی 
مصوب استان هایی مانند سیستان وبلوچستان، گلستان، 
کرمان، آذربایجان  غربی و کردستان در سال های گذشته 
بخشی از این واقعیت را نشان می دهد. در سایر سطوح 
نیــز بودجه های مرتبــط با حقوق شــهروندان محقق 
نشده است. عدم تحقق بودجه شهرداری های کشور و 
مشــکلات پیچیده شهرداری ها از جمله حتی ناتوانی از 
پرداخت به موقع حقوق رفتگران زحمتکش یکی دیگر 
از ابعاد مشــکلات پیچیده کشور در این حوزه است. ۳- 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ در حالی به مجلس ارائه شده 
که در بودجه پیشــنهادی دولت بودجه عمرانی کشور 
نسبت به ســال ۱۴۰۰ کاهش یافته اســت. این کاهش 
اثرات خود را به صورت کلی بر اقتصاد کشــور تحمیل 
می کند. در این صورت اقشــار فرودست تر و نیز مناطق 
محروم بیش از دیگر اقشــار و مناطق از این روند آسیب 
می بینند. ۴- اســتمرار این وضعیت در تشــدید مسائل 
پیش روی کشــور از جمله در میان گروه های جمعیتی 
پرشــمار فقیرتر و نیــز مناطق محروم کشــور می تواند 
پیامدهای نگران کننده تری در پی داشــته باشد. تشدید 
فقر و نابرابری و افزایش شــمار مستمندان و نیز اقشار 
به زیر خط فقر رانده شده یکی از پیامدهای استمرار این 
روندها است. تاب آوری این اقشار روزبه روز بیش از پیش 
کاسته شده و وقوع حوادث ناگواری را هشدار می دهد. 
در حوزه مناطق مرزی نیز افزون بر افزایش نارضایتی ها 
و اعتراضــات عمومی و صنفــی و اجتماعی، در چنین 
بســتری زمینه بــرای افزایش تبلیغات ضــد ایرانی در 
فراســوی مرزها فراهم می شود. گســترش افراط گری 
مذهبی در فراســوی مرزها و رویکرد این جریان ها برای 
نفوذ در درون کشور و نیز فرقه گرایی قومی و برنامه های 
این جریان ها برای اســتفاده از شــرایط موجود کشــور 
و یارگیری از میان آســیب دیدگان شــرایط موجود هم 
پدیده خطیر و هشداربخشی است که در صورت نادیده 
گرفته شدن می تواند منافع ملی و عمومی و حتی امنیت 
کشور را تحت تأثیر منفی خود قرار دهد. آیا برای اصلاح 
این روند عــزم و اراده و برنامه ای مدون وجود دارد؟ آیا 
در بررســی و بازبینی لایحه بودجه این نگرانی ها مورد 

توجه قرار می گیرد؟

کالبدشکافی لایحه بودجه ۱۴۰۱
دولــت بــرای ســال بعــد تصمیــم دارد ارز 
چهارهزارو ۲۰۰ تومانی را به جز برای دارو و گندم 
حذف کند و بهــای حامل های انرژی برای صنایع 
فولاد، پتروشــیمی، پالایشی ها و ســیمانی ها را با 
درصد درخور توجهی (تا سه برابر فعلی) افزایش 
دهد؛ اینها بر تورم می افزاید و با آثاری که بر جای 
می گذارد، نه تنهــا برای مردم، بلکــه حتی برای 
تأمین مالــی هزینه های دولت، بحران زا اســت! 
چــون بخش عمومــی، خود یــک مصرف کننده 
بزرگ است. در واقع هزینه های دولت به صورت 
پویا دیده نشــده اســت. با اجرای این راهبردهای 
مالی، اوضــاع ثابت نمی مانــد و معادلات مالی 
دولت بــه علت تغییر وضعیــت متغیرها، تغییر 
می یابد. ضمنا نرخ بهــره مالکانه برای معادن را 
از ۱۰ همت به ۴۰ همت می رســاند، شرکت های 
معدنی تحت فشــار هزینــه قــرار می گیرند و از 
حاشیه سود آنها کاسته می شود یا افزایش بهای 
فروش محصولات خواهند داشت. باید دقت شود 
که منابع حاصل از تغییر نرخ تســعیر ارز (همان 
منابعی که با آن ارز چهارهزارو ۲۰۰ تومانی برای 
واردات کالاهای اساسی و گاهی به دلیل تعارض 
منافع عملا به سوداگران اختصاص می یافت) به 
صورت یارانه نقدی از راه دلسوزی در اختیار قشر 
آســیب پذیر قرار نگیرد؛ بلکه بــه بخش تولیدات 
اساســی و مهم اختصاص یابد. در آن صورت کالا 
و خدمات ضروری به دست مردم با بهای بهتری 
می رسد و از دو سو نرخ رشد تورم مهار می شود، 
یکی نقدی نشــدن یارانه هــا و دیگری با کمک به 
رشد تولید. توجه شود که تورمی  حدود ۴۵ درصد 
را در ســال گذشــته تجربه کرده ایم؛ ولی متوسط 
رشــد دســتمزدها را ۱۰ درصد در بودجه آتی در 
نظــر گرفته ایم، طبق قاعده قــدرت خرید کاهش 
و فقر بیشــتر می شــود و تبعات اجتماعی در پی 
خواهد داشــت. شــایان ذکر اســت که متأسفانه 
وام ازدواج و مســکن در لایحــه بودجــه مــورد 
اشاره قرار نگرفته اند. حتی بودجه همسان سازی 
حقوق اعضــای هیئــت علمــی  وزارت علوم با 
وزارت درمــان، همچنین بودجه لازم برای اجرای 
رتبه بندی معلمان در تناســب با وزارت علوم به 
طور شــفاف بیان نشده اســت و مجلس احتمالا 
رفع نقــص خواهد کــرد؛ در غیر این صورت مانند 
ســال جاری موجب اختلال می شود. دولت نرخ 
رشــد درآمد ملی را در شــرایط نابسامان فعلی، 
هشــت درصد هدف قرار داده اســت که در این 
نا اطمینانی، دســت یافتنی نیست. طبق  شــرایط 
نظر ســازمان برنامه و بودجه، دولت برای تحقق 
این رشد هشت درصدی، سرمایه گذاری در حدود 
سه هزار و ۴۰۰ هزار میلیارد تومانی نیاز دارد. برای 
بانک هــا ۹۰۷ هزار میلیارد تومــان، بورس و بازار 
سرمایه ۵۶۰ هزار میلیارد تومان، ۱۶۰ هزار میلیارد 
تومان بــرای بودجه عمومی  دولــت، ۲۷۲ هزار 
میلیارد تومان منابع داخلی شــرکت های دولتی، 
۳۶۰ هــزار میلیــارد تومــان (۱٫۵ میلیــارد دلار) 
صندوق توســعه ملــی نفت، ۱۸۱ هــزار میلیارد 
تومان بــرای بخش خصوصی و ســرمایه گذاری 
خارجی نیز ۱۲۰ هزار میلیارد تومان (۸۰۰ میلیون 
دلار) در نظر گرفته شده است. اگر بعضی از موارد 
از جمله تعهدات بانک ها و سرمایه گذاری خارجی 
-با تهاتر نفتی- انجام شــدنی باشد، تحقق سهم 
بخش خصوصــی محل ابهام اســت. در نتیجه 
برای رســیدن به رشد هشت درصدی، حدود ۹۰۰ 
هزار میلیارد تومان کســری بودجه متصور است. 
هرگاه ۷۰ درصد هزینه ها را حقوق و دســتمزد به 
خــود اختصاص می دهد، بعید اســت که بالغ بر 
۳۴۰ همت برای تجهیز تولید، اشتغال در بودجه 
ســال ۱۴۰۱ باقی بماند. بــرای تکمیل طرح های 
عمرانی ۱۶۰ هزار میلیارد تومان منظور شده است؛ 
برای پشتیبانی از تولید، از طریق صندوق پیشرفت 
و عدالت حدود ۱۸۰ هزار میلیارد تومان در لایحه 
پیش بینی شده اســت که به نظر عملیاتی نیست 
و بهتر است تجدید نظر شود. اگرچه جهت گیری 
برای رشد مطلوب ستودنی است؛ اما اهداف باید 
دست یافتنی باشند. امیدواریم گشایشی در سطح 
بین المللی حاصل شــود و اوضاع بودجه بهتر و 
ترمیــم صورت گیرد و اهــداف مطلوب با اجرای 
صحیح و ســالم دست یافتنی شــوند. در شرایط 
فعلی، دسترســی به رشد هشــت درصدی تولید، 
فضای کســب وکار متناســبی نیز نیاز دارد که در 
بودجه ریزی قابل رؤیت نیســت. توجه شــود که 
در لایحه بودجه ۱۴۰۱ عملا ســه نرخ محاسباتی 
ارز وجود دارد؛ نــرخ ارز چهارهزارو ۲۰۰ تومانی 
برای واردات کالاهای اساســی و نرخ ارز ۱۷هزارو 
۵۰۰ تومانی برای تســعیر ارز شرکت های دولتی 
از جمله شــرکت نفت، همچنین نرخ تسعیر ۲۳ 
هزار تومانی؛ ایــن چندنرخی، هزینه نظارت برای 
مهار فســاد را بالا می برد؛ اما به عنوان ابزاری به 
منظور ترغیب و تشــویق به فعالیت های ضروری 
و بازدارندگی از فعالیت های غیر ضروری، لازم به 
نظر می رسد. یکی از نکات مثبت لایحه بودجه آن 
است که به بازار سرمایه توجه شده است. مالیات 
شرکت های پذیرفته شده در بورس را از ۲۵ درصد 
به ۲۰ درصد کاهش یافته است. همچنین دولت 
در نظــر دارد که درآمد مالیــات بر معاملات بازار 
سرمایه را صرف خود این بازار کند و از این طریق 
به تأمین مالی صندوق تثبیت این بازار کمک کند.
* دکترای اقتصاد و عضو هیئت  علمی  گروه 
اقتصاد دانشگاه پیام نور

نورا حســینی: قرار بود گزارش حادثه برخورد دو قطار 
در خط متروی تهران – کرج در صحن شــورای شــهر 
بررســی شود، اما مدیران شــهری یک بار این گزارش را 
در جلسه هم اندیشی (جلســه داخلی اعضای شورای 
شهر) ارائه کردند و یک بار هم در صحن علنی شورای 
شــهر با حضــور رســانه ها. برخی از اعضای شــورای 
شــهر تهران این حوادث را باعث بی اعتمادی مردم به 
حمل ونقل عمومی عنوان کردند، اما مدیرعامل شرکت 
بهره برداری مترو گفت قرار نیســت همه چیز در صحن 
گفته شــود؛ همان طور که برخی مسائلی که در جلسه 
هم اندیشی مطرح شد، در صحن مطرح نشد و قرار هم 

نیست مطرح شود.
بخش های  درخصوص  تشکری هاشمی  سیدجعفر 
سانسورشده این گزارش می گوید: گزارشی که در صحن 
مطرح شــد، همان مطالبی بود که در جلسه اول صبح 
گفته شــد. فقط فیلم برخورد دو قطار را که در صحن 

پخش شد، ما در جلسه صبحگاهی ندیده ایم.
مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران، می گوید 
اگــر حمایت های مالــی ملی به مترو نرســد، تضمینی 
وجود ندارد کــه این حوادث تکرار نشــود. او می گوید 
سیســتم ســیگنالینگ متــرو مربوط به ۲۰ ســال پیش 
اســت؛ سیســتمی که همان زمان هم از تکنولوژی روز 
عقب تر بوده اســت. او از انبارهای خالی قطعات یدکی 
مترو می گوید و معتقد اســت این انبارها که مربوط به 

قطعات یدکی پرمصرف است، نباید خالی شود.
اعضای شــورای شــهر تأکید دارند مدیریت شهری 
گذشــته در ایــن حوزه تــرک فعل کرده انــد و حوادث 
امروز ریشــه در عملکرد گذشتگان دارد. هرچند محمد 
علیخانی، رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای 
پنجم شــهر تهران معتقد اســت وضعیت مترو ناشی 
از تفکر کســانی اســت که تحریم هــا را برکت توصیف 
می کردنــد و وضعیت اقتصادی کشــور را بــا این تفکر 
به وضعیت کنونی رســانده و حالا خود باید پاسخ گوی 

وضع موجود باشند.
اعضای شورای شهر ششــم بارها در سخنانشان به 
افزایش پنج هزار میلیاردی ســهم حمل ونقل عمومی 
در اصلاحیه بودجــه ۱۴۰۰ از منابع غیر نقد (که درصد 
تحقــق آن اندک اســت) تأکیــد کرده انــد؛ نکته ای که 
از ســوی مدیرعامل مترو بی پاســخ نماند و اعلام کرد 
مترو بــرای اورهال کردن و خریدن قطعــات یدکی نیاز 
به ســهمیه از بودجه جاری دارد. او همچنین از کمک 
وزارت دفــاع در تولیــد قطعــات مورد نیــاز مترو خبر 

می دهد.
با وجود این، بررســی اصلاحیه بودجه ۱۴۰۰ نشــان 
می دهد اعضای شــورای شهر ششم با کاسته شدن سه 
ردیف حمایتی مترو موافقت کرده اند؛ کمک سرمایه ای 
به شرکت بهره برداری مترو جهت خرید قطعات یدکی 
و اورهال ، تعمیر و نگهداری تجهیزات ثابت ایستگاه ها 

و مراکز فرمان و مابه التفاوت بلیت مترو.
۵ دلیل برای مقصر شدن راهبر قطار

اما حادثه متروی تهران – کرج که صبح چهارشنبه 
اول دی ماه صد ها مسافر خط تهران – کرج را سرگردان 
کرد و ۲۰ نفر را هم زخمی، به دلیل خطای انسانی بود؛ 
هرچند اعضای شــورای شــهر و مدیران شهری ریشه 
آن را در فرســودگی ناوگان و نیاز به اورهال سیستم ها 

می دانند.
مجتبــی شــفیعی، معــاون حمل ونقــل و ترافیک 
شــهردار تهران، در ابتدای گزارش خود بــا بیان اینکه 
۴۰ درصــد قطارهای متــرو نیازمند اورهال هســتند و 
سرفاصله حرکت نیز بین ۴ تا ۱۵ دقیقه است، می گوید :  
خط ۵ مترو ۴۳ کیلومتر با ۱۱ ایســتگاه است که به  طور 
میانگین روزانه صد هزار جابه جایی دارد. این خط ۱۹۴ 
واگــن فعال دارد کــه با ســرفاصله ۱۰ دقیقه فعالیت 

می کننــد. او درخصوص حادثــه اول دی ماه می گوید: 
شــرایط تخلیه مســافران به  گونه ای بود کــه به دلیل 
ارتفاع واگن از سطح زمین نامطلوب بود؛ چرا که پلکانی 
وجود نداشــت و برخی از آسیب های مصدومان نیز در 

نحوه پریدن از واگن ها بود.
به گفته شــفیعی، در ایستگاه چیتگر دو خط اصلی 
و دو خــط جانبی برای اســتقرار و مســافر گیری داریم 
که قطارهایی که می خواهند مســافر گیری کنند، به این 
خطوط جانبــی می آیند و خط های اصلــی برای عبور 
قطار اکســپرس پیش بینی شــده اســت. قطاری که به 
نظر می رســد مقصر اصلی بوده، از کرج وارد ایســتگاه 
چیتگــر می شــود، امــا از آنجایی که پیــش از ورود به 
ایستگاه سرعت غیر مجاز داشــته، راهبر، «ای تی پی» را 
خاموش می کنــد تا ترمز اضطراری نگیــرد و وارد ریل 
جانبی شــده و مســافرگیری می کند و بعد از آن چراغ 
فرمان قطــار در مقابــل راهبر قرمز بــوده و باید قطار 
متوقف می شــد که قطار اکســپرس عبور کند، اما چون 
ای تی پــی را خامــوش کــرده و به ســیگنال قرمز هم 
توجهی نداشــته و حتی به ســوزن که در انتهای خط 
ســایت اولویت حرکت را مشــخص می کند بی توجهی 
کــرده، وارد خــط اصلی می شــود. در این میــان قطار 
اکســپرس که ای تی پی آن فعال بوده و راهبر حرفه ای 
داشــته، عکس العمل مناســب نشــان داده و ۴۹۰ متر 
پیش از ورود به ایستگاه، ای تی پی آن فعال شده، تمام 
سیســتم ها را فعال می کند؛ به  گونه ای که سرعتش از 
۷۰ کیلومتــر به ۲۰ کیلومتر می رســد و به همین دلیل 
شــدت برخورد بالا نبود و لوکوموتیو اکســپرس از ریل 
خارج و متوقف می شــود. جالب است که یک قطار از 
روبه رو می آمده که با آلارم ترمز قبل از ورود به ایستگاه 
چیتگر متوقف می شود. معاون شهردار تهران می گوید: 
کمیسیون ســوانح مترو تشکیل جلسه داد، اما هنوز به 
صورت صد  در صد به قطعیت نرسیده اند. البته برداشت 
من که حاصل اظهارات راهبر، کارشناسان فنی و صوت 
و فیلم اســت، این اســت که عامل اصلی خطای راهبر 
بوده که پنج خطای ســرعت غیرمجاز، قطع ای تی پی، 
توقف بیجا، بی توجهی به سوزن و بی توجهی به چراغ 
قرمز را هم زمان انجام داده و به نظر می رســد راهبر در 
آن لحظه از نظر روحی و جســمی هوشیاری و حداقل 

تمرکز را بر وظیفه خود نداشته است. البته راهبر قطار 
۱۸ ســال ســابقه داشــته و با اینکه دو مــورد خطا در 
گذشــته داشــته، اما راهبر غیر حرفه ای نبوده است، اما 

تمرکز کافی نداشته است.
به گفته او، اشــکالات فنی و ضعف در سیگنالینگ 
و مرکز کنترل نیز وجود داشــته و یکی از مشــکلات ما 
این اســت که راهبر می تواند ای تی پــی را قطع کند. بر 
اســاس آیین نامه نباید ایــن کار را انجام دهد، اما چون 
ضعف سیســتم زیاد است، در سال های اخیر این اتفاق 
بین راهبرها عرف شــده و هفت مــورد برخورد قطار از 
سال های ۸۰ تا ۹۶ ثبت شده که به علت قطع ای تی پی 
بوده اســت. البته هشــدارهایی داده شــده، اما توجه 
نشده اســت. او با بیان اینکه اشــکالات فنی زیادی در 
سیستم سیگنالینگ است که باید اصلاح شود، می گوید: 
یکی از مشــکلات ما نیز درباره راهبردهاســت که باید 
پروتکل ها اصلاح شــود و همچنیــن حفاظت فیزیکی 
خــط ۵ مترو اشــکالاتی دارد و گزارش هایــی مبنی بر 
تخریــب در ســال های اخیر وصــول شــده و احتمال 
آســیب به تجهیزات وجــود دارد که برنامــه ای برای 
حفاظت فیزیکی خط ۵ داریم. بااین حال، مشــکل دیگر 
ما فرســودگی تجهیزات اســت که بارها اعلام کرده ایم 
بایــد قطارهای مان اورهال شــود و همچنین سیســتم 
ســیگنالینگ قوی لازم است و سیســتم خط ۵ متعلق 
به ۲۰ ســال پیش اســت و فرســودگی قطعات و ترمز 
باید حل شــود. اما متأسفانه می بینیم از سال ۹۵ خرید 
تجهیزات نشده و انبار قطعات حساس خالی است که 
ما تازه ســفارش ها را ثبت کردیم، ولــی چند ماه طول 

می کشد که به دستمان برسد.
فاجعه ای که رخ نداد

مهــدی شایســته اصل، مدیرعامــل جوان شــرکت 
بهره بــرداری متــروی تهــران، از حادثــه بدتــری که 
می توانســت در این برخورد رخ دهد، می گوید:  احتمال 
داشــت حادثه بدتری رقم بخورد. قطار روبه رو اطلاع 
نداشته که این اتفاق رخ داده است؛ چرا که مرکز فرمان 
ما در جریان نبوده و پیمانکار ما به صورت دستی راهور 

قطار شمالی را آگاه می کند و قطار شمالی می ایستد.
شایســته اصل با بیان اینکه حــدود دو هزار نفر در 
قطار تندرو، هزار و ۵۰۰ نفر در قطار جانبی و صد نفر در 

قطار شــمالی بودند، توضیح می دهد : این حجم مسافر 
در جایی که ممکن اســت حادثه بعدی خلق شــود و 
ما شرایطی نداشــتیم که بتوانیم مسافران را به سرعت 
خارج کنیــم، می توانســت منجر به فاجعه ای شــود. 
لطــف خدا بوده که حادثه جدی تری رخ نداده اســت. 
البته خوشبختانه برای جابه جایی مسافران، اتوبوس ها 

بلافاصله به کمک شهروندان آمدند.
به گفته او، برنامه هایی برای حل وفصل مشکلات و 
مســائلی که از گذشته بوده، داریم. برای مثال در حوزه 
فرســودگی، چرخ بند زمانی که به ۲۱ میل رسید، باید از 
رده خارج شود و فرسوده محسوب می شود؛ هم اکنون 
بســیاری از چرخ هــای قطارهــای مــا بــه ۱۸ و ۱۹.۵ 
رسیده اســت که می تواند حادثه زا باشد. شایسته اصل، 
فرســوده بودن سیســتم های نظارت تصویــری و نبود 
یکپارچگی مراکز فرمان را از دیگر مشــکلات این حوزه 
می داند و می گوید: مرکز فرمان خط ۵ در جای دیگری 
است؛ در صورتی که باید با هم یکی باشند. مرکز فرمان 
اصلی که در ســاختمان پل کالج اســت، ۲۰ سال عمر 
دارد و نیاز به بازســازی دارد؛ زیرا تجهیزات آن فرسوده 
اســت. همچنین در بحث اعــلام و اطفای حریق، مترو 
می توانــد خطرناک تر از بازار گل باشــد. سیســتم های 
هواســاز در مبــادی ورودی و خروجی هــم می تواند 

آسیب زا باشد.
به گفتــه مدیرعامل شــرکت بهره بــرداری راه  آهن 
شــهری تهــران و حومــه، حــدود صــد پله برقی در 
ایستگاه های مترو وجود دارد که نیاز به نوسازی دارند. 
ایــن موضوع می تواند برای شــهروندان آســیب ایجاد 
کند؛ بنابراین ضروری اســت که منابع را از هر جایی که 
می توانیــم نگه داریم و در جایــی هزینه کنیم که مورد 
نیاز است. یکی از این موارد، پله برقی است که بیشترین 

جایی است که مردم به آن معترض هستند.
شایســته اصل می گوید: حداقل ۵۰۰ میلیارد تومان 
نیاز فوری برای تأمین قطعات هســت. مسیر دیگری در 
نظر گرفته ایم تا به تولید داخلی برســیم. در این مسیر، 
هــم معاونت علمــی و فناوری ریاســت جمهوری در 
برخی از موضوعات به ما اعلام آمادگی کرده اســت و 
هــم وزارت دفاع اعلام کــرده در تولید کمک می کند تا 
همــه ظرفیت ها را در اختیار مواردی که به حمل ونقل 

ریلی شهری بازمی گردد، اختصاص دهند.
او بــه چالش نیروی انســانی هم اشــاره می کند و 
می گویــد: نیروی انســانی زیاد داریم، امــا نه در جایی 
که به نیروی متخصص نیاز اســت. هشت هزار پرسنل 
داریم، اما بســیاری از نیروهای متخصــص ما در حال 
بازنشسته شــدن هســتند و نیروهای جوان نیز تخصص 

لازم در حوزه های فنی در همه بخش ها را ندارند.
سید جعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران 
و حمل ونقل شــورای اسلامی شــهر تهران نیز با اشاره 
به اینکه صحبت های دوستان در شهرداری نباید مردم 
را نگران سامانه های حمل ونقل عمومی کند، می گوید: 
تا  کنون بیــش از ده ها میلیارد مســافر از طریق متروی 
تهران جابه جا شــده اند و بروز این حادثه در این حجم 
از جابه جایی ها زیاد نیست و به علت خطای راهبر، این 

مشکلات متأسفانه ایجاد شده است.
تشکری هاشــمی اضافه می کند:  در اروپا ترامواهای 
چند دهه قبل با اورهال و نوســازی اســتفاده می شوند 
و ما هــم می توانیم از قطارهای بــا قدمت، در صورت 
اورهال و نوسازی اســتفاده کنیم. از طرفی، در کنار آن 
مدیریت،  نظم و آموزش نیز حائز اهمیت اســت و نباید 
از وجود نیروهای متخصــص غفلت کنیم. ما نیروهای 
متخصص کم نداریم، ولی بســیاری از آنها گوشه نشین 
شــده یا در کارهای غیرمرتبط به کار گرفته شده اند؛ باید 
نیروها از سمت ستاد به صف بروند و ان شاءاالله از علم 

نیروهای متخصص و مهارت آنها بهره مند شویم.

جعبه سیاه حادثه برخورد ۲ قطار در متروی تهران – کرج باز شد

فاجعه ای که رخ نداد

هشدار انجمن مددکاری درباره ورود سازمان تبلیغات اسلامی به این حوزه:
ورود افراد غیرمتخصص به حوزه مددکارى اجتماعى آسیب هاى ماندگار به جا مى گذارد

چالش های نقل وانتقال خودرو! 
سردرگمی مردم تا کی؟!

... تا امنیت حقوقی مردم تأمین و جامعه از تلاطم های 
احتمالی ولی به شــدت مضر مصــون بماند. این نیازها و 
ضرورت ها ایجاب می کند که ثبت نقل و انتقال خودرو 
در مراجعــی صورت گیــرد که صلاحیــت علمی و 
تخصصی برای این امر داشــته باشــند و دفاتر اسناد 
رســمی طبق قوانین مصوب سال های گذشته، قریب 
به یک قرن اســت که در حــوزه تخصصی خود تنها 
مرجع صالح برای تنظیم و ثبت اسناد رسمی هستند. 
سیاســت های کلی نظام ابلاغی مقام معظم رهبری 
بر واســپاری انجام امور به نهادهای مردمی و بخش 
خصوصــی تأکید می کند و رعایت این سیاســت های 
کلــی اقتضا دارد کــه نهادهای عمومــی و دولتی تا 
جایــی که امکان دارد خودشــان را از اجــرا رها و در 
بعد نظارتی تقویت کنند. ســپردن ثبــت نقل و انتقال 
خودرو که ده ها سال است توسط دفاتر اسناد رسمی 
انجام می شود به راهور که نهادی دولتی است نقطه 
مقابل سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری است. 
در نهایت برای مســاعدت به مردم باید هزینه تنظیم 
سند نقل و انتقال خودرو در دفاتر اسناد رسمی کاهش 
پیــدا کند و این هزینه ها با کاهش مالیات نقل و انتقال، 
مالیات بر ارزش  افــزوده و حق الثبت کاهش می یابد 
که مجلس انقلابی می تواند در لایحه بودجه ۱۴۰۱ و 
سنوات آتی به آن همت گمارد و دعای خیر میلیون ها 

شهروند را بدرقه راه خود کند. و مِن  االله التوفیق
 * کارشناس ارشد حقوق جزا و جرم شناسی
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شرق: نشست خبــری نقش مددکاری اجتماعی در توسعه پایدار و ارتقای 
عدالــت اجتماعی به همت انجمن علمی مــددکاری اجتماعی ایران و با 

حضور جمعی از استادان و فعالان دانشگاهی این رشته برگزار شد.
در این نشســت دکتر محمد زاهدی اصل، استاد پیش کسوت مددکاری 
اجتماعی با اشــاره به رشد قابل توجه این رشته در ۲۰ سال گذشته، گفت: 
«کارگزاران اصلی حوزه آســیب های اجتماعی دانش آموختگان مددکاری 
هســتند و بایــد متخصصان این رشــته در زمینه پیشــگیری و حل وفصل 
آسیب های اجتماعی اثرگذار باشند. در تاریخ ما انسان دوستی و کمک مردم 
به یکدیگر ســابقه طولانی دارد اما ورود به بحث آســیب های اجتماعی 
بایــد به متخصصــان و دانش آموختگان این حوزه واگذار شــود نه اینکه 
هر کس شــخصا وارد عرصه شــده و به عنوان مددکار اجتماعی فعالیت 
کند». زاهدی اصل با بیان اینکه فعالیت اشــخاص غیرمتخصص در حوزه 
آســیب های اجتماعی پیام بدی به جامعه می دهد، گفت: «در بســیاری 
از حوزه هــای مهم و تأثیرگذار ماننــد زندان ها، افــرادی به عنوان مددکار 
اجتماعی فعالیت می کنند که دانش آموخته این رشته نیستند. قوه قضائیه 
و بهزیســتی هم افرادی را به عنوان مددکار اجتماعی به خدمت گرفته اند 
که در رشــته های غیرمرتبط تحصیل کرده اند». رئیس انجمن علمی رفاه 
اجتماعی یکی از مشــکلات اصلــی را فقدان نظام مــددکاری اجتماعی 
در کشــور دانســت و گفت: «به تازگی ســازمان تبلیغات اسلامی دوره ای 
شش جلســه ای برای تربیت مددکار اجتماعی راه اندازی کرده که جامعه 
مددکاری اجتماعی ایران را بسیار متأثر کرده است. ما سال ها با دفاتر حوزه 
و دانشــگاه در ارتباط بودیم و به خوبی آگاهیم که علما نگاه تخصصی و 
علمی به خدمات اجتماعی را تأیید می کنند و معتقدند که کار سازمان نیافته 
جواب نمی دهد. بنابراین انتظار داریم که سازمان تبلیغات اسلامی بر حوزه 
فعالیت های خود که فرهنگی است متمرکز باشد و رسیدگی به آسیب های 
اجتماعــی را به متخصصان امر و مــددکاران اجتماعی واگذار کند». دکتر 
زاهدی اصــل با بیان اینکه محدودکردن جامعه هدف مددکاری اجتماعی 

به آســیب دیدگان اشتباه است، گفت: «مخاطبان ما عموم جامعه هستند. 
مــددکار اجتماعی حق ندارد به جای کســی تصمیم بگیرد بلکه باید فرد 
را به توانمندی تصمیم گیری برســاند. اما داوطلبان غیرمتخصص به جای 
جامعه هدف تصمیم می گیرند و به جای آنها هم عمل می کنند». او ادامه 
داد: «هر وضعیتی در جامعه ســه ریشــه اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی 
دارد که در هر بخش نیاز اســت متخصص همان رشته وارد شود. درست 
است که بسیاری از آســیب های امروز ما، ریشه اجتماعی دارند اما بخش 
قابل توجهی از آنها هم فرهنگی هستند و باید سازمان های متولی از جمله 

سازمان تبلیغات اسلامی بر این بعد متمرکز باشند».
تجربه موفق نیروی انتظامی

در بخش دیگری از این نشست، محمدجواد روزبهانی، قائم مقام انجمن 
علمی مددکاری اجتماعی و افسر بازنشسته ناجا با اشاره به اینکه در دهه 
۸۰ سرعت تحولات اجتماعی و تغییر رفتارهای جامعه ضرورت ریشه یابی 
مسائل اجتماعی را مطرح کرد، گفت: «با بررسی سوابق کشورهای دیگر و 
مشاهده جایگاه مددکاری اجتماعی در آنها تعاملی میان پلیس و دانشگاه 
شکل گرفت و با وجودی که پلیس جایگاه حاکمیتی داشت ورود به حوزه 
مسائل اجتماعی را اصلی دانست که باید با تعامل با دانشگاه انجام شود».

وی افزود: «از استادان دانشگاه کمک گرفتیم تا به کنترل ناهنجاری ها 
ورود کنیم؛ چراکه پلیس معتقد است مددکاری اجتماعی نقشی اساسی 
در پیشــگیری و مواجهه با آســیب های اجتماعی دارد. در آن زمان در ۸۰ 
نقطه به صورت پایلوت دفاتر مشــاوره و مددکاری اجتماعی مستقر شدند 
و نتیجــه آن بود که ۶۵ درصد از پرونده هــای ارجاعی به پلیس در مراکز 

مشاوره حل وفصل شده بودند».
مداخلات کوتاه مدت آسیب های بلندمدت دارند

دکتر معصومه معارف وند، عضو هیئت مدیره انجمن علمی مددکاری 
ایران، هم مددکاری اجتماعی را یک فرایند حساب شــده و مؤثر خواند و 
گفت: «در کشــور ما برداشت اشتباهی از مداخلات داوطلبانه و جهادی 

شده اســت؛ به گونه ای که این مداخلات را کوتاه مدت و سریع می دانند 
در حالی که چنین مداخله ای می تواند بدوی و آســیب زا باشــد. درست 
برعکس مددکاری اجتماعی که یک فرایند طولانی و حساب شــده است 
که از ارزیابی علمی شــروع می شــود، با برنامه ریزی ادامه پیدا می کند، 
خدمــات ارائه می دهد و پیگیری می کنــد». معارف وند با تأکید بر اینکه 
شکی نیست که جهادگران دوست دارند به جامعه و مردم خدمت کنند، 
گفت: «باید دید در موارد مشــابه قبلی چه اتفاقــی برای جامعه هدف 
افتاده است. خیلی وقت ها متأسفانه ما با مداخلات اشتباه جامعه هدف 
را بــه خود وابســته می کنیم. همان طور که می بینیــم در برخی مناطق 
کشــور مردم منتظر می مانند سال به ســال یک گروه جهادی به منطقه 
بیایــد و به جای آنها کاری را انجام دهد که خودشــان توانایی انجام آن 
را داشــتند. اگرچه نیت خدمت بســیار ارزشمند است اما اگر این خدمت 
توســط افراد غیرمتخصص انجام شــود می تواند آســیب های عمیق و 
ماندگاری برای جامعه در پی داشته باشد». این مددکار اجتماعی افزود: 
«اخیرا یک ســازمان تبلیغی اعلام کرده با شــش جلســه شش ساعته 
مددکار اجتماعی تربیت می کند در حالی که چنین چیزی غیرممکن است. 
مددکاری اجتماعی باید با کارآموزی و تجربه اندوزی همراه باشد تا خطا 
کم شــود و من معتقدم که تجدیدنظر درباره مداخلات جهادی در ایران 

بسیار ضرورت دارد».
مددکار اجتماعی انسان را محتاج کمک نمی بیند

در ادامه این نشســت، دکتر غنچه راهب، مددکار اجتماعی، به سابقه 
طولانی کمک به هم نوعان در تاریخ اشاره کرد و گفت: این کمک ها گاهی 
می تواند آسیب رسان و مصداق «هرکســی از ظن خود شد یار من» باشد. 
با پیشــرفت جوامع و افزایش مشــکلات اجتماعی کمک به انسان ها هم 
پیچیدگی بیشــتری پیدا کرد و در نهایت نهادهای دانشگاهی وارد عرصه 
شدند تا با ترویج یک رشته تخصصی و چندبعدی، یاری رساندن به انسان ها 
ادامه در صفحه ۱۱ و توانمندسازی آنها را پیگیری کنند.  


